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بررسی کارشناسی یک طرح دولتی برای کاشت اورژانسی یک میلیارد نهال در کشور

اعداد نمایشی؟

 پاسخ وزارت صمت به یک گزارش
تعرفه واردات خودرو اخلالی در تولید ایجاد نمی کند

مهفام ســلیمان بیگی: چیزی حدود چهار سال پیش خبر آمد که وزارت کشــاورزی بنا دارد برای مهار بیابان زایی در خوزستان، ۱۴ هزار هکتار نهال در این استان بکارد. دولت برای اجرای 
این طرح تصمیم گرفت در کانون ریزگردها کانال هویزه را احداث کند و ســر این موضوع اختلافات فراوانی بین کارشناســان منابع آب و محیط زیست ایجاد شد. مشکل به همین جا ختم 
نشــد و دولت بنا داشــت در زمین های تشنه خوزســتان درختان غیربومی از جمله کهور آمریکایی بکارد که به عقیده کارشناســان این  گونه نه تنها به عنوان گونه مهاجم به شمار می آمد 
که میزان مصرف آب آن بســیار بالا بود و می توانســت بحران آب در خوزستان را تشدید کند و البته کاشــت درخت، قرار بود در زمین های مردم انجام شود و کشاورزان و اهالی منطقه 
تهدید شــده بودند که در صورت ازبین رفتن درختان با آنها برخورد می شــود، در نتیجه اهالی منطقه با بهانه هایی مانند نبود آب و چرای دام تلاش می کردند مانع از درختکاری اجباری 
در زمین هایشــان شوند. این فقط یک نمونه تجربه جنگل کاری بدون پشتوانه مطالعاتی مناسب است و سال هاســت اخبار مختلفی در این زمینه اعلام می شود. در آذر سال ۹۸ سازمان 
جنگل ها، مراتع و آبخیزداری اعلام کرد کاشــت ۱۴ میلیون نهال را در ۳۱ استان کشور شــروع کرده اند یا در فروردین ۹۷ سازمان منابع طبیعی از کاشت هزارو ۱۰۰ هکتار جنگل در جنوب 
اســتان بوشــهر خبر داد و در هفتم مرداد ۹۴ اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری ســمنان از ۴۵۰ هکتار جنگل کاری در مهدی شــهر و دامغان گفت و... . امــا نتیجه این همه طرح های 
پرهزینه چه شــد؟ براساس اعلام ســازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشــور در پنجم تیر ۱۴۰۱ مساحت استان های بیابانی ایران ۶۶ درصد افزایش داشــته و شمار استان های بیابانی 
کشــور از ابتدای برنامه چشــم انداز ۲۰ ســاله از ۱۴ استان به ۲۱ استان رسیده و در واقع تنها ۱۰ اســتان ایران هنوز بیابانی نشده اســت! همچنین جنگل های زاگرس که حدود ۴۰ درصد 
جنگل های ایران را تشــکیل می دهند در وضعیت نامساعدی به سر می برند و براســاس آمار همین سازمان حدود یک سوم این جنگل ها خشکیده اند! با این حال دوباره وزارت کشاورزی 
از طرح پرهزینه دیگری صحبت می کند که بنا دارد براســاس آن یک میلیارد نهال در کشــور بکارد! طرحی که کارشناســان سرنوشت آن را مشابه ســایر طرح های جنگل کاری می دانند؛

 هزینه تراشی و گسترش بیابان ها در ایران!

آغاز طرح کاشت یک میلیارد درخت
چندی پیش مراســمی با حضور دســتگاه های مختلف 
دولــت و با عنوان پویش ایران سرســبز، ایــران قوی و یک 
نهضــت جهادی برگــزار شــد. در این برنامــه طرحی هم 
معرفی شــد با عنوان «طرح نهضت جهادی تولید و کاشت 
یک میلیارد اصله نهال» که به واســطه آن قرار اســت طی 
چهار ســال یک میلیارد درخت در کشور کاشته شود. طبق 
گفته هــا این طرح با ۳۰ میلیون اصله نهال شــروع خواهد 
شد و تا سال آینده به ۲۵۰ میلیون اصله نهال خواهد رسید.
یکــم بهمن نیــز ســیدجواد ســاداتی نژاد، وزیــر جهاد 
کشــاورزی، رســما کمیته علمی ســتاد مردمی کاشت یک 
میلیــارد درخــت را به دبیــری رئیس مؤسســه تحقیقات 
جنگل ها و مراتع کشــور تشکیل داده اســت. او تاکید کرده 
که این طرح متناســب با شرایط و بستر اقلیمی و مکان یابی 
درســت انجام شود و وعده داده که استفاده از ظرفیت های 
مردمی موجب می شــود در اجرای ایــن طرح، موفق عمل 

کنیم. کمی بعد رئیس ســازمان منابع طبیعی و آبخیزداری 
کشــور جزئیات بیشــتری از این طرح را ارائه کرد. او درباره 
گونه هــای در نظر گرفته شــده برای کاشــت در این مناطق 
گفته: «گونه های در نظر گرفته شــده برای تولید و کاشــت، 
گونه های بومی مناسب برای پنج منطقه رویشی موجود در 
کشور اســت. برای زراعت چوب نیز گونه های مناسب برای 
زراعت چوب تولید می شوند. همچنین براساس آمایش های 
انجام شــده در هر هکتار از مناطق رویشــی مختلف کشور 
حدود ۴۰۰ اصله نهال می توان کاشــت و یک میلیارد اصله 

نهال به ۲.۵ میلیون هکتار عرصه نیاز دارد».
به گفته او براســاس مطالعات انجام شده طی سال های 
گذشــته تاج پوشــش حدود شــش میلیون هکتار از عرصه 
منابــع طبیعی کمتــر از ۱۰ درصد اســت؛ بنابرایــن از این 
عرصه ها می تــوان برای نهــال کاری و افزایش عرصه های 
جنگلی بهره برد. البته او افزوده: «پس از بررســی مســائل 
مختلف کشــور مانند کمبود آب دریافتیم که در حال حاضر 

فقط سه میلیون هکتار از عرصه های منابع طبیعی قابلیت 
تولید و کاشت نهال را دارند».

رئیــس ســازمان منابــع طبیعــی و آبخیزداری کشــور 
مثال هایی هم از این عرصه هــا آورده؛ اول اینکه احتمالا از 
حدود ۴۰ هزار روســتا در کشــور که در اطراف بخش قابل 
توجهی از آنهــا عرصه های منابع طبیعــی وجود دارد، در 
قالب ایجاد پارک های روســتایی اســتفاده شــود. یعنی به 
مردم نهال ارائه شــود تا بکارند و فضای ســبز ایجاد کنند. 
دوم اینکه چون براســاس ماده ۲۲ قانون هوای پاک باید به 
شهرداری هایی با ظرفیت بالای ۵۰ هزار جمعیت نهال ارائه 

دهیم، بخشی از کار را هم آنها پیش ببرند.
در ایــن میان آنچــه بیش از همــه بر آن تأکید داشــته 

صداقت با مردم در اجرای طرح است.
شوآف با اعداد بزرگ

از زمان مطرح شدن این طرح انتقادهای بسیاری از سوی 
متخصصــان مختلف بر آن وارد شــده؛ برخــی آن را قابل 

اجــرا نمی دانند و معتقدند تنها یک آرزو و خواســت قلبی 
اســت و بعضی دیگر اساســا آن را حتی در صــورت اجرا، 

بی فایده می خوانند.
فاطمه ســفیدکن، اســتاد مؤسســه پژوهشــی سازمان 
جنگل ها و مراتع، در پاســخ به این ســؤال «شــرق» که آیا 
امکان تأمیــن یک میلیــارد نهال و اجراشــدن طرح جهاد 
کشاورزی وجود دارد یا خیر؟ توضیح می دهد: برای توسعه 
جنگل چند پارامتر مهم را باید مدنظر داشــته باشــیم؛ اول 
اینکه توسعه جنگل کجا اتفاق بیفتد؟ در واقع کجا پتانسیل 
ایــن را دارد که به صورت طبیعی با بارندگی هایی که وجود 
دارد به جنگل تبدیل شــود، چون نمی توان این درخت ها را 
مرتب آبیــاری کرد. دوم اینکه برای هرکــدام از این مناطق 
دارای پتانســیل کدام گونه های درختی مناســب و ســازگار 
اســت؟ در واقع جنگل کاری که در استان گیلان می کنیم با 
آنچه در چهارمحال و بختیاری یا اصفهان انجام می شــود، 
متفاوت هســتند؛ بنابراین باید گونه های مخصوص منطقه 

معرفی شوند.
 نکته ســوم تأمین نهال به اندازه کافی است؛ یعنی برای 
گونــه مورد نظر بایــد بتوان به اندازه کافــی نهال در داخل 
تولیــد کرد، چراکــه واردات نهال اصلا درســت نیســت و 
بسیار غیرعلمی اســت. باید با گونه های بومی جنگل سازی 
کنیــم. وقتی حرف از یک میلیارد درخت اســت، یعنی باید 
از پیــش یک میلیــارد نهــال را از بذر مناســب تولید کرده 
باشــیم. نمی توانیم یک گونه درختی کــه در چهارمحال و 
بختیــاری وجود دارد، در خراســان هم هســت یکی فرض 
کنیم و بذر را از خراســان بگیریم بــه چهارومحال بختیاری 
ببریم برای کاشــت، این امکان ناپذیر اســت. بایــد دقیقا از 
محلی که گیاه ســازگار شــده نهال قوی تولید شود. بعد از 
کاشت هم گیاه تا چند سال زیر نظر باشد تا بتواند به درخت 

تبدیل شود.
به گفته او برای بررســی این شــاخص ها مدت ها پیش 
کارگروهی در مؤسســه تحقیقات جنگل ها و مراتع کشــور 
تشکیل شد با نام کارگروه احیا و توسعه جنگل که چند هزار 
نفر ســاعت کار کارشناسی به واسطه آن انجام شد و تجربه 
بسیاری از کشــورها از جمله چین، هند، کشورهای غربی یا 
ترکیه که کار جنگل کاری کرده اند، مورد بررســی قرار گرفت 
امــا برنامه تقریبا به انتها رســیده بود که مدیریت مجموعه 

عوض شد و کار به انتها نرسید.
سفیدکن معتقد است با وجود تمام این تحقیقات تجربه 
سال های قبل نشان داده که اصول علمی و نتایج تحقیقات 
چندان در امور اجرائی به کار گرفته نمی شــود و شاید دلیل 
عدم موفقیت بسیاری از پروژه های پرهزینه اجرائی نیز همین 
باشد. او می گوید: «معمولا ارائه یک آمار و ظاهرسازی برای 
اینکه بگویند ما کاری را پیش بردیم، اولویت بیشــتری دارد 
از اینکه کاری اساســی انجام شود. آمارهای جنگل کاری در 
۵۰ ســال گذشته را نگاه کنید. اگر ارقام را با هم جمع بزنیم 
الان باید کل کشور جنگل شده باشد، ولی در عمل اصلا این 

اتفاق نیفتاده است».
به بــاور او به اندازه کافی تحقیق شــده و اگــر از نتایج 
تحقیقات به صورت علمی اســتفاده شــود امکان توسعه 
جنگل فقــط در حد محــدود وجــود دارد، چراکــه اقلیم 
ایران اجــازه اینکه هرچقــدر دلمان بخواهــد و همه جا را 
درخــت بکاریم، نمی دهد؛ بنابراین اگــر برنامه های اجرائی 
طبق اصول پیش نرود و به تحقیقات توجهی نشــود، فقط 
هزینــه هدررفته و کار اضافه بــرای بخش های دیگر ایجاد 

شده است.
آیا توان تولید یــک میلیارد نهال در ایــران وجود دارد؟ 
موسی صادقی، یکی از مدیران مؤسسه تحقیقات جنگل ها 
و مراتع کشور، در این زمینه توضیح می دهد: «۱۲۶نهالستان 
در سراسر کشور وجود دارد، در اقلیم های مختلف و مناطق 
رویشی سه گانه ایران شامل هیرکانی، ایران_تورانی، صحار_
اســندی. کارشناسان توانمندی هم در این زمینه مشغول به 

کار هســتند بنابراین با استفاده از منابع آب سبز می شود این 
میزان نهال را برای کاشت آماده کرد».

منظور او از آب ســبز همــان رطوبت خــاک در مناطق 
غیراشــباع اســت؛ آب باران بعد از نفــوذ در خاک و قبل از 
اینکه به منطقه اشــباع برســد آب سبز را تشکیل می دهد و 

کشاورزی دیم عمدتا از آب سبز تغذیه می کند.
فقط ۱۰ هکتار جنگل کاری موفق را نشان بدهند!

محمد درویش، کارشناس منابع آب و محیط زیست، قویا 
معتقد است این طرح راه به جایی نخواهد برد.

او با اشاره به سابقه شکست طرح های مشابه به «شرق» 
توضیح می دهــد: درختکاری اتفاق می افتــد، از مردم هم 
اســتفاده می کنند و نمایش هــم می دهند و فیلمش را هم 
می گیرند اما بعد از کاشــت هیچ مدیریت و نظارتی روی آن 
نیســت. ســازمان مراتع و جنگل ها و منابع طبیعی تنها ۱۰ 
هکتار از اراضی بازپروری و درختکاری شــده را نشان بدهد. 
فقط ۱۰هکتار! نمی تواند... چون همه این طرح ها با شکست 

مواجه شده است.
او می افزایــد: اگــر برنامه های چند دهــه اخیر در زمینه 
درختکاری و بذرپاشــی را مــرور کنیــم، درمی یابیم که اگر 
بذرهای کاشته شده سبز شده و مانده بودند، اکنون باید بیش 
از دو میلیارد نهال جدید در کشــور داشته باشیم، اما نه تنها 
این میزان نهال  نداریم که ۳۰ درصد زاگرس را هم از دست 
داده ایم و رویشگاه هیرکانی هم به کمتر از ۱٫۶میلیون هکتار 
کاهــش یافته، زیرا آنچه مهم تر از کاشــت درخت اســت، 
درختداری است که در کشور ما هیچ تمهیدی برایش وجود 
ندارد. اینکه ما در منطقه ای بدون جلب نظر جامعه محلی 
درخــت بکاریم و فردا روز محلی ها دامشــان را با همان ها 
ســیر کنند یا روی آن کشــاورزی کنند یا حتی ســازمان های 
دیگــر در میان آن جــاده بکشــند و تغییر کاربــری بدهند 

چه فایده ای دارد؟
درویش تأکید می کند که علت اصلی شکست طرح های 
درختــکاری در ایران این اســت که ســازمان متولی این کار 
قدرتش را ندارد که دســت کم ۱۰ سال منطقه درختکاری و 
بذرپاشی شده را به کمک جامعه محلی قرق کند و تا زمانی 
هم که نتواند قرق کند این طرح ها عملا با شکســت روبه رو 
خواهد شــد و تا زمانی کــه آنها نتوانند بــا جامعه محلی 
تعامل کنند و برایشان معیشت جایگزین معرفی کنند و آنان 

را همراه کنند خبری از موفقیت نیست.
ایــن کارشــناس در ادامــه تأکیــد می کند کــه معمولا 
طرح هایی مشــابه کاشــت یــک میلیون درخت، با شــائبه 
پروژه های فســادآمیز همراه بوده انــد. او توضیح می دهد: 
«یــک نفر در حضور رئیس جمهور با شــور و هیجان درباره 
از دســت دادن جنگل هــا و درخت هــا می گویــد و ایشــان 
هــم می گوید بروید یــک میلیارد درخــت بکارید! مجری با 
اینکه می دانــد که امکان اجرا ندارد امــا اهمیت نمی دهد 
چون می دانــد برای آن یــک میلیارد نهــال بودجه زیادی 
به ســازمانش ســرازیر می شــود و می توانــد اموراتش را 
بگذراند. همه این جریان شــائبه فساد دارد زیرا باید تکلیف 

بذرپاشی های قبلی روشن و شفاف شود».
او ادامه می دهد: اول باید آسیب شناســی شــود که چرا 
پروژه های درختکاری قبلی همه با شکســت مواجه شده؟ 
چون این همان ماجرایی اســت که سبب بحران امروز شده 
است. من متأسفم برای افرادی که تن به چنین نمایش هایی 
می دهند بدون اینکه آسیب شناسی کنند و صادقانه بگویند 
الزام کاشــت یک میلیارد درخت این اســت که دولت توان 
قرق منطقه یک میلیارد هکتاری مورد نیاز را داشــته باشد. 
دولــت حتی طرح قبلی یعنی طــرح تنفس در جنگل های 
هیرکانی را که طرح ارزشــمندی هم بوده، اجرا نکرده و ۸۰ 
میلیارد تومان بودجه آن را نداده و حالا این طرح در مرحله 
شکست و نابودی است. این بار هم عدم تخصیص بودجه و 
اینکه نتوانند معیشتی را برای محلی ها جایگزین کنند باعث 

شد چوب بیشتری قاچاق شود.

وزارت صنعــت، معدن و تجارت در واکنش به گــزارش واردات دولتی که در 
تاریخ چهارم بهمن امســال در روزنامه «شرق» منتشر شده، پاسخی را ارسال کرده 
اســت که در ادامه می خوانید: نظر به درج گزارشی با عنوان واردات دولتی در آن 
رســانه و ارتباط دادن کاهش تعرفه واردات خودرو به ضرر خودروسازان داخلی 

ذکر چند نکته حائز اهمیت است.
۱. خودروســازان بزرگ داخلی قطعات خودرو را از تولیدکنندگان داخلی تهیه 

می کنند و در این زمینه مشکلی نخواهند داشت.
۲. آنچه که نویســنده این گزارش نســبت به آن ابراز نگرانی کرده، در حقیقت 
نگرانــی وی از حرکت مونتاژکاران به ســمت تولید خودرو اســت، چراکه مطابق 
تعرفه های مشــخص شده و مشــخصا فصل ۹۸، به هر میزانی که تولید قطعات 
خودروهای مونتاژی در داخل کشــور افزایش یابد، تعرفه واردات مابقی قطعات 
نیز کاهش می یابد؛ بنابراین اگر مونتاژکاران ما، که در این گزارش خودروساز عنوان 
شــده اند؛ سطح دانش فنی و سطح ساخت داخل را افزایش دهند، تعرفه واردات 

قطعات نیز برای آنها کاهش می یابد.

۳. تولید قطعات در داخل کشــور و پرهیز خودروسازان از واردات نه تنها سبب 
بهره بردن آنها از تخفیف تعرفه ای در واردات سایر قطعات می شود، بلکه موجب 
رونق تولید در کشور و اشتغال زایی نیز می شود. اینکه با نگارش چنین گزارش هایی 
در قالب دلســوزی برای خودروسازان بخواهیم شــرایط واردات را تسهیل کنیم و 
کشور را در شــرایط یک واردکننده صرف نگه داریم، امری ناپسند و حرکت خلاف 

منافع ملی محسوب می شود.
۴. واردات تمام قطعات خودروهای مونتاژی سبب شده این خودروها با قیمتی 
حدود ۳۰ درصد گران تر از قیمت جهانی به دســت مصرف کننده داخلی برســد؛ 
بنابرایــن تولید داخل قطعات و به دنبال آن کاهــش تعرفه واردات مطابق قانون، 
ســبب می شــود قیمت این خودروها کاهش یابد و خودروی ارزان تری به دست 

مصرف کننده نهایی برسد.
۵. برنامه وزارت صمت تحول خودروســازان مونتاژکار است. در برنامه مدون 
این خودروســازان باید به ســمت توســعه محصولات حرکت کنند تــا بتوانند با 

طراحی و تولید خودروهای خود، به معنای واقعی خودروساز شناخته شوند.

مهم ترین دلیل زیان انباشــته ۱۵۰ هزار میلیارد تومانی (همت) خودروســازان 
بخش دولتی ســاختار مدیریتی این مجموعه اســت. البته در ادوار گذشــته بارها 
وزرای صمت برای مســئله کاهش تصدی گری دولت در اداره ایران خودرو و سایپا 
خیز برداشــته اند؛ اما هر بار به دلیل کارشکنی های ساختاری، جنجال آفرینی های 
رســانه ای و اهرم فشــار ذی نفعان این تلاش ها ناکام مانده و موضوع به بایگانی 

رفته است.
فاطمی امین وزیر کنونی صمت که بیشــتر به عنوان وزیری خودرویی شــناخته 
می شــود تا معدن و... تلاش کرده به دور از هیاهــو، نقش آفرینی دولت را در دو 
خودروســازی بزرگ پیگیری کند؛ اقدامی که بدون تردید هجمه ســنگینی را علیه 
تیم وزیر وارد خواهد کرد و امید اســت این وزارتخانه بتواند در برابر این فشــارها 
مقاومت کند. شرط لازم تداوم این روند، ایستادگی وزارت صمت در برابر صاحبان 
منافــع تصدی گری دولت در این دو شــرکت بزرگ اســت. وزیر صمــت و تیم او 
به خوبــی می دانند که سیاســت کلی نظام در خصوصی ســازی، منافع بلندمدت 
صنعت کشور و توسعه خودروسازی در گرو کاهش دخالت دولتی ها در اداره این 

خودروسازی هاست.
هفته گذشــته شرکت قطعه سازی کروز با کسب دومین صندلی از هیئت مدیره 
ایران خودرو توانســت ســهم بنگاه های خصوصی در تصمیم گیری  ایران خودرو را 
افزایــش دهد. هرچند همچنان اکثریت در اختیار دولتی هاســت؛ اما می توان این 
افزایش سهم بخش خصوصی را به فال نیک گرفت. بدون تردید این افزایش سهم 

می تواند نتایج مثبتی برای خودروسازی داشته باشد.
ایران خودرو به اهلش سپرده شد

تاکنون نام ها و برندهای مختلفی برای خرید ایران خودرو پا پیش گذاشــته اند؛ 
از شــرکتی که محصولات غذایــی تولید می کند تا یک مجموعــه فعال در حوزه 
گردشــگری. هر بار که نام چنین مجموعه هایی به میــان می آید، فعالان صنعت 
خودرو نگران می شــوند و مســئله تخصــص و اهلیت اداره مجموعــه پیچیده 
ایران خودرو را مطرح می کنند. اکنون با افزایش کرســی های شرکت قطعه سازی 
کروز در ایران خودرو، دیگــر هیچ گونه نگرانی  بابت اهلیت و تخصص آن نخواهد 
بود؛ چرا که این شــرکت هم صنعت خودرو را به خوبی می شناســد و هم در اداره 
یــک مجموعه صنعتی کارنامه مثبت و قابل قبولی دارد؛ بنابراین می توان امیدوار 
بود تداوم این رویه بتواند افق های روشــنی برای آینــده صنعت خودروی ایران و 

خصوصی سازی این صنعت رقم بزند.
خصوصی سازی، ایران خودرو را امن می کند

با افزایش سهم خصوصی ها، سرمایه گذاری و توسعه ایران خودرو و سایپا امن تر 

و جذاب می شــود. اما تا زمانی که اکثریت اعضــای هیئت مدیره این مجموعه ها 
منصوب دولت باشند و با تغییر وزیر صمت یا دولت، ترکیب این شرکت ها دگرگون 
 شود، ســرمایه گذاری جذابیتی ندارد؛ چرا که امنیت لازم برای سرمایه گذاری در آن 
وجود ندارد؛ بنابراین می توان انتظار داشــت با افزایش ســهم خصوصی ها در این 
شــرکت ها، جذابیت توســعه آنها نیز فزونی بگیرد و سرمایه بخش خصوصی به 

سمت این مجموعه روانه شود.
به همین ترتیب با ســرمایه گذاری بخش خصوصی، هزینه کرد این مجموعه ها 
عاقلانه و حســابگرانه می شود؛ چرا که بخش خصوصی در فرصت های سودآور و 
پرپتانسیل سرمایه گذاری می کند و حاضر نیست دارایی خود را بی محابا خرج کند. 
همین عقلانیت در صرف هزینه ها باعث می شود شیب زیان انباشته این شرکت ها 

کاهش یابد.
دولت باید نقش تسهیلگر و تنظیم گری داشته باشد

در تمام دنیا، صنعت خودرو بــه دلیل هزینه بربودن آن رقبای محدودی دارد؛ 
با وجود ایــن دولت کمتریــن مداخله را در اداره این صنعــت دارد و تنها به عنوان 
تســهیلگر و تنظیم گــر ورود پیدا می کنــد. در ایران نیز بایــد از دولت انتظار نقش 
تســهیل گری در صنعت خــودرو داشــت؛ وزارت صمت می تواند بــا رفع موانع 
ساختاری صنعت خودرو یا گشایش افق های جدید، گردش سرمایه و اشتغال زایی 
خودروسازان را افزایش دهد؛ بنابراین در صورتی که وزارت صمت بتواند این نقش 
را عهده دار شود، علاوه بر آنکه خودروسازان دولت چابک و سودده می شوند، بدنه 

مدیریتی وزارت صمت نیز کوچک تر خواهد شد.

الزامات خروج خودروسازان بزرگ از زیان چیست؟


